
Meeting with European Catholic Doctors, Tirana 2023 
 

Dear Brother Bishops, Apostolic Nuncio Mgr Luigi Bonazzi, Mgr Renzo Pegoraro, most Honourable Vincenzo 

Defilippis, President of FEAMC, dear doctors and nurses present from many different countries of Europe: 

welcome to Albania for this meeting at Our Lady of Good Counsel University in Tirana, dearest President of the 

Foundation "Our Lady of Good Counsel" Brother Ruggero Valentini: Best wishes for the 30th anniversary of your 

presence and mission in Albania! Dearest Director of the Hospital "Our Lady of Good Counsel", Mr. Sandër 

Lleshaj. Dear doctors and nurses of different confessions who have come from all over Albania, thank you for 

your presence and for your mission which you carry out with great love. 

 

You are today's martyrs because you have faced COVID 19 with so much patience and so much love, and I am 

sure that you are able to face every illness with faith, hope and love, thank you from the bottom of your hearts 

because you have a big heart for everyone and especially for the little ones and the sick you meet every day. 

 

On this day I would like to address some words and thoughts to you regarding the teachings of the Church and 

the message of Pope Francis: "Illness is part of our human experience. But it can become inhuman if it is 

experienced in isolation and abandonment, if it is not accompanied by care and compassion. When walking 

together, it is normal for someone to feel ill, to have to stop because of tiredness or some incident along the way. 

It is there, in those moments, that we see how we are walking: whether it is really a walking together, or whether 

we are on the same path but each one on his own, looking after his own interests and letting the others 'make 

do'. Therefore, in the midst of a synodal journey, I invite you to reflect on the fact that it is precisely through the 

experience of frailty and illness that we can learn to walk together in God's style, which is closeness, compassion 

and tenderness". 

 

The culmination of redemptive truth is found in the faith and love that works. The essential truth of living faith is 

that 'God is love'. We are created by God's creative love. By this love he has also redeemed us. The Christian 

service of health or health care is only possible by looking to Christ, whom we know as our Redeemer, in whom 

we have salvation and the divine physician. Redemption and health are closely connected to each other. The 

Lord teaches us how we must also take care of health and the sick. We need only recall here the example of the 

Good Samaritan. His care for the sick man who was attacked by robbers. Jesus Christ teaches and encourages 

us on how we must have love and compassion for those who suffer. 

 

Today, medicine is very advanced. It has achieved many results, but on the other hand it has become 

impoverished because it has lost 'love'. Therefore, it is our duty to commit ourselves, to try to restore love to 

medicine and healthcare, this divine virtue that we are all called to receive from the Lord, who is Love, and also 

to give it. St Teresa of Calcutta (our Mother Teresa) teaches us this by the example of life, and tells us: 'It is not 

so much what we do, but how much love we put into doing it'. 

 

Health is a good, a gift from God that is given to each person personally, and this in itself entails personal 

responsibility for taking care of one's own health, but also responsibility and care for others. Pashk's example at 

the House of Charity in Vau Dejes, Sapa Diocese, is a typical example of caring with love. All his tests come back 

negative, 'but he lives from your love,' said a doctor who visits him from time to time. So dear doctors, nurses and 

volunteers from so many countries of Europe present here today in Tirana, I think and am sure that today the 

medicine that heals all illnesses is love, always continue to give this wonderful medicine that the Lord has given 

us all. 

 

Mother Teresa teaches us: 'How many illnesses there are today! But which is the greatest? Which is the 

greatest? The greatest disease today is not leprosy, nor tuberculosis, nor cancer... but the feeling of being 



unwanted, of not being cared for but abandoned by all. The greatest evil is the lack of love and 

consolation, the terrible coldness towards one's neighbour..." The Lord became one with the hungry, with 

the sick. If we really start from the contemplation of Christ, we must first of all understand Him in the face of those 

with whom He wanted to identify Himself: "For I was hungry and you gave me food, I was thirsty and you gave 

me drink; I was [...] sick and you visited me...". (Mt 25:35-36). This is not simply a call to love: it is a page of 

Christology, it is a call for us to do likewise. 

 

No one can be excluded from our love, since, through the incarnation, the Son of God has united himself in some 

way with every man. The Christian must learn to do his work of faith in the Lord. This is the continuation of a 

tradition of love that has had many expressions over the past two thousand years, but which today requires even 

more inventiveness. It is time for a new reflection of love that extends not only in the effectiveness of the help 

provided, but in the ability to be in solidarity with those who suffer. 

 

The Church has no other models to propose other than the support and guidance that Jesus gives us in the 

Gospel. The best example is that of the Samaritan in Luke's Gospel. Christ's commandment to us is: 'Go and do 

likewise'. The love of works assures us a clear love of the love of words. "Faith in works is love. Love in works 

is service," Mother Teresa tells us. Jesus Christ wants us to reciprocate that love by loving him in the abused, 

the sick, the lonely... with whom he empathises: 'as often as you did these things to one of these [...] you did 

it to me' (Mt 25:40). Let us not forget that one day Jesus Christ may say to us: 'I was sick and you did not visit 

me, I was dying, alone, and you did not come to see me'. 

 

For us, love is the fruit of faith in God because He is divine love incarnate in action, which teaches us, helps us 

and enables us to give ourselves, to love, first of all to God and then to man, to all men. "Men are created for 

great things: to love and be loved," said Mother Teresa. 

 

Pope Francis comments and encourages with the words of Jesus: 'Take care of him' (Lk 10:35) is the 

recommendation of the Samaritan to the innkeeper. Jesus also repeats it to each one of us, and at the end he 

exhorts us: 'Go and do likewise'. As I emphasised in Brothers All,' Pope Francis continues, 'the parable shows us 

what initiatives can be used to remake a community starting from men and women who make the fragility of others 

their own, who do not allow a society of exclusion to be built, but who make themselves neighbours and lift up 

and rehabilitate the fallen man, so that the good may be common'. In fact, 'we were made for the fullness that can 

only be reached in love. Living indifferently in the face of pain is not an option'. 

 

Let us entrust to the intercession of Mary, Our Lady of Good Counsel, the health of the sick, each one of you who 

care for them in families, in hospitals, whether at work or voluntarily in charity centres. 

 

May God reward you with good and great spiritual blessings! 

 

+ Simon Kulli, Bishop of Sapa 

  



Incontro con i Medici Cattolici Europei 

Tirana 2023 

 

Carissimi fratelli Vescovi, Nunzio Apostolico Mons. Luigi Bonazzi, Mons. Renzo Pegoraro. 

Onorevolissimo Vincenzo Defilippis, Presidente della FEAMC. 

Carissimi medici e infermieri presenti da tanti diversi Paesi d’Europa: benvenuti in Albania per questo 

incontro presso l’Università Nostra Signora del Buon Consiglio a Tirana. 

Carissimo Presidente della Fondazione “Nostra Signora del Buon Consiglio” fr. Ruggero Valentini auguri 

per il 30-simo anniversario della vostra presenza e della vostra missione in Albania!”. 

Carissimo Direttore dell’Ospedale “Nostra Signora del Buon Consiglio”, Sig. Sandër Lleshaj. 

Carissimi medici e infermieri di diverse confessioni venuti da tutta l’Albania, grazie per la vostra presenza 

e per la vostra missione che svolgete con grande amore. 

Voi siete i martiri di oggi perché avete affrontato con tanta pazienza e tanta amore il covid 19, e sono sicuro 

che ogni malattia siete capaci di affrontarla, con fede, speranza e amore, grazie di cuore perché  avete un cuore 

grande per tutti e soprattutto per i più piccoli e gli ammalati che incontrerete ogni giorno. 

In questo giorno vorrei rivolgervi alcune parole e pensieri riguardanti gli insegnamenti della Chiesa e il 

messaggio di Papa Francesco: 

“La malattia fa parte della nostra esperienza umana. Ma essa può diventare disumana se è vissuta 

nell’isolamento e nell’abbandono, se non è accompagnata dalla cura e dalla compassione. Quando 

si cammina insieme, è normale che qualcuno si senta male, debba fermarsi per la stanchezza o 

per qualche incidente di percorso. È lì, in quei momenti, che si vede come stiamo camminando: se 

è veramente un camminare insieme, o se si sta sulla stessa strada ma ciascuno per conto proprio, 

badando ai propri interessi e lasciando che gli altri “si arrangino”. Perciò, nel pieno di un percorso 

sinodale, vi invito a riflettere sul fatto che proprio attraverso l’esperienza della fragilità e della 

malattia possiamo imparare a camminare insieme secondo lo stile di Dio, che è vicinanza, 

compassione e tenerezza”. 

Il culmine della verità redentrice lo troviamo nella fede e nell’amore che opera. La verità essenziale della 

fede viva è che “Dio è amore”. Siamo creati dall’amore creativo di Dio. Per questo amore ci ha pure redenti. 

Il servizio cristiano della salute o della cura alla salute è possibile solo guardando a Cristo, il quale lo 

conosciamo come nostro Redentore, nel quale abbiamo la salvezza e il medico divino. La redenzione e la salute 

sono strettamente connesse l’una all’altra. 

Il Signore ci insegna come dobbiamo prenderci cura anche della salute e dei malati. Basti ricordare qui 

l’esempio del buon samaritano. La sua cura per il malato assalito dai briganti. Gesù Cristo ci insegna e ci 

incoraggia sul come noi dobbiamo avere amore e compassione verso coloro che soffrono. 

Oggi la medicina è molto progredita. Ha ottenuto numerosi risultati, ma dall’altra parte  si è impoverita 

perché ha perso ‘l’amore’. Per ciò, è nostro dovere impegnarci, cercare di restituire l’amore alla medicina e alla 

sanità, questa virtù divina che tutti siamo chiamati a ricevere dal Signore, che è Amore, e anche a donarlo. 

Santa Teresa di Calcutta (la nostra Madre Teresa) ce lo insegna con l’esempio della vita, e ci dice: “Non è 

tanto quello che facciamo, ma quanto amore mettiamo nel farlo”. 

La salute è un bene, un dono di Dio che viene donato a ciascuno personalmente, e questo comporta di per 

sé la responsabilità personale per la cura della propria salute, ma anche la responsabilità e la cura per gli altri. 

L’esempio di Pashk alla Casa della Carità a Vau Dejes, Diocesi di Sapa, è un tipico esempio della cura con 

amore. Tutte le sue analisi danno un esito negativo, “ma lui vive dal vostro amore”, diceva una dottoressa che lo 

visita di tanto in tanto. Ecco carissimi medici, infermieri e volontari di tanti paesi del Europa qui presenti oggi a 

Tirana, penso e sono sicuro che oggi la medicina che guarisce tutte le malattie è l’amore, continuate a dare 

sempre questa medicina meravigliosa che il Signore ci ha dato a tutti. 



Madre Teresa ci insegna: “Quante malattie ci sono oggi! Ma qual è la più grave? Qual è la più grande? 

La più grande malattia oggi non è la lebbra, né la tubercolosi, né il cancro... ma la sensazione di essere 

indesiderati, di non essere curati ma abbandonati da tutti. Il male più grande è la mancanza di amore e 

consolazione, la terribile freddezza nei confronti del prossimo...” 

Il Signore si è fatto tutt’uno con gli affamati, con i malati. Se davvero partiamo dalla contemplazione di 

Cristo, dobbiamo capirlo anzitutto nel volto di coloro con cui Egli ha voluto immedesimarsi: «Perché io ho avuto 

fame e mi avete dato da mangiare, ho avuto sete e mi avete dato da bere; ero […] malato e mi avete visitato…» 

(Mt 25,35-36). Questa non è semplicemente una chiamata all’amore: è una pagina di cristologia, è una chiamata 

a fare altrettanto anche noi. 

Nessuno può essere escluso dal nostro amore, dal momento che, con l’incarnazione, il Figlio di Dio si è 

unito in qualche modo ad ogni uomo. Il cristiano deve imparare a compiere la sua opera di fede nel Signore. Si 

tratta della continuazione di una tradizione d’amore che ha avuto molteplici espressioni in questi duemila anni, 

ma che oggi richiede ancora più inventiva. È tempo di un nuovo riflesso di amore che si estende non solo 

nell’efficacia dell’aiuto prestato, ma nella capacità di essere solidale con chi soffre. 

La Chiesa non ha altri modelli da proporre al di fuori del sostegno e della indicazione che Gesù ci dà nel 

Vangelo. Il miglior esempio è quello del Samaritano nel Vangelo di Luca. Il comandamento di Cristo per noi è: 

“Va' e anche tu fa' lo stesso”. L’amore delle opere ci assicura un chiaro amore dell’amore delle parole. “La fede 

in opera è amore. L'amore in opera è servizio” ci dice Madre Teresa. 

Gesù Cristo vuole che ricambiamo quell’amore amandolo nei maltrattati, negli ammalati, in chi si trova 

solo... con i quali si immedesima: “ogni volta che avete fatto queste cose a uno solo di questi […] l’avete 

fatto a me” (Mt 25,40). Non dimentichiamo che in un domani Gesù Cristo potrà dirci: “Ero malato e non mi avete 

visitato, ero morente, solo, e non siete venuti a trovarmi”. 

Per noi l’amore è il frutto della fede in Dio perché Egli è l’amore divino incarnato nell’azione, che ci insegna, 

ci aiuta e ci rende capaci di donarci, di amare, prima di tutto nei confronti di Dio e poi dell’uomo, a tutti gli uomini. 

“Gli uomini sono creati per grandi cose: per amare ed essere amati” diceva Madre Teresa. 

Papa Francesco commenta e incoraggia con le parole di Gesù: «Abbi cura di lui» (Lc 10,35) è la 

raccomandazione del Samaritano all’albergatore. Gesù la rilancia anche ad ognuno di noi, e alla fine ci esorta: 

«Va’ e anche tu fa’ così». Come ho sottolineato in Fratelli tutti – prosegue Papa Francesco – «la parabola ci 

mostra con quali iniziative si può rifare una comunità a partire da uomini e donne che fanno propria la fragilità 

degli altri, che non lasciano edificare una società di esclusione, ma si fanno prossimi e rialzano e riabilitano l’uomo 

caduto, perché il bene sia comune». Infatti, «siamo stati fatti per la pienezza che si raggiunge solo nell’amore. 

Vivere indifferenti davanti al dolore non è una scelta possibile». 

Affidiamo all’intercessione di Maria, Nostra Signora del Buon Consiglio, la salute dei malati, ognuno di voi 

che ve ne prendete cura nelle famiglie, negli ospedali, sia nel lavoro che volontariamente nei centri di carità. 

Dio vi ricompensi con del bene e grandi benedizioni spirituali! 

 

+ Simon Kulli, Vescovo di Sapa 

 


